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Aan de leden van Provinciale Staten 

 

Toelichting vragensteller 

Onlangs verscheen een nieuwsbericht waarin bekend werd gemaakt dat ook in Zuid-

Holland, in de Alblasserwaard, overlast van muizen is1.  

Naar aanleiding van de muizenplaag in 2004-2005 deed Alterra in opdracht van het 

Faunafonds onderzoek naar de oorzaken en aanpak van piekpopulaties veldmuizen2. 

Uit dit onderzoek blijkt dat bestrijding van veldmuizen tijdens een piekjaar geen zin 

heeft. Effectiever is een structurele aanpak, waarbij controleerbare factoren zoals 

grondwaterstanden, graslandbeheer, veedichtheid, predatiedruk en 

landschapsinrichting afgestemd worden op het voorkomen van hoge dichtheden 

veldmuizen. 

 

1. Bent u bekend met het onderzoek van Alterra waaruit blijkt dat naast 

weersomstandigheden vooral een verlaagd waterpeil, graslandbeheer, het 

optimaliseren van de predatiedruk en het weiden van vee een rol spelen in het 

voorkomen van veldmuizenoverlast, en welke consequenties verbindt u aan de 

conclusies en aanbevelingen uit dit rapport? 

 

Antwoord 

Ja. 

Het genoemde rapport van Alterra uit 2005 formuleert een aantal conclusies en 

aanbevelingen. Het stelt onder andere dat het ontstaan van een plaagsituatie 

samenhangt met klimaatfactoren, soortenkermerken, landschappelijke kenmerken en 

met lokale factoren die met graslandbeheer te maken hebben. Verder concludeert het 

rapport onder meer dat voor het bestrijden van plaagsituaties het treffen van 

maatregelen het meest effectief is in de jaren voor een piekjaar (preventief handelen). 

Maatregelen die gericht zijn op het verlagen van de sterfte, met name in een piekjaar, 

zijn overwegend weinig effectief. 

Recent heeft de provincie Fryslân met een aantal andere partijen onderzoek opgestart 

naar de muizenproblematiek. Het onderzoek gaat onder andere in op oorzaken en op 

de mogelijkheid van preventieve maatregelen.  

                                                           
1http://www.nieuweoogst.nu/scripts/edoris/edoris.dll?tem=LTO_TEXT_VIEW&doc_id=218367#.VOePc

mB0zSc 
2  http://edepot.wur.nl/30373 
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De conclusies en aanbevelingen uit het genoemde rapport worden gebruikt bij dit 

gestarte onderzoek zodat het inzicht in de muizenproblematiek wordt geactualiseerd. 

 

2. Bent u met ons van mening dat muizen niet zouden moeten worden verdronken of 

vergast vanwege het enorme dierenleed dat dit met zich meebrengt? Zo nee, waarom 

niet?  

 

Antwoord 

Het gaat hier om beheer en schadebestrijding en hiervoor zijn Gedeputeerde Staten 

bevoegd gezag. Er dient dan vooraf onderzocht te worden welke muizen voorkomen. 

Bij sommige soorten is ontheffing nodig, die voorschriften kan bevatten ten aanzien 

van de toegestane bestrijdingsmethode. Indien er geen beschermde soorten aanwezig 

zijn, is verlening van ontheffing niet aan de orde. 

 

3. Bent u bereid om in het kader van de huidige piekpopulatie veldmuizen en de 

mogelijkheid dat in de toekomst dezelfde situatie optreedt, diervriendelijke 

maatregelen te nemen en te kiezen voor structurele oplossingen zoals staat 

aangegeven in het Alterra rapport, en ondernemers aanbevelingen hiertoe te geven? 

Zo nee, waarom niet?  

 

Antwoord 

Ja. 

Wij zullen op basis van nieuwe inzichten, onder andere uit het genoemde onderzoek 

in Fryslân, conclusies trekken voor de vraag of de provincie maatregelen kan treffen 

als onderdeel van structurele en integrale oplossingen en welke dit zijn. 

Wij gaan er van uit dat de afzonderlijke ondernemers en hun vertegenwoordigende 

organisaties alert zijn op de maatregelen die mogelijk zijn op een agrarisch bedrijf om 

schade te voorkomen. Wij doen in het algemeen geen aanbevelingen aan 

ondernemers. 

 

 

4. Vossen zijn flinke muizeneters, die per dag zo’n 6 muizen opeten. Eén muizenpaartje 

kan in een gunstig jaar voor 2600 nakomelingen zorgen. Stel dat de zes muizen die de 

vos per dag kan verorberen uit drie paartjes bestaan. Dan voorkomt één vos per dag 

7800 muizen per jaar. Dat is ruim drie miljoen per jaar3 Is deze informatie voor u een 

reden om geen nieuwe ontheffingen te verlenen en lopende ontheffingen in te trekken 

voor het afschieten van vossen (en in casu voor het gebruik van specifieke middelen 

waarmee de vos ’s nachts bejaagd kan worden), en kunt u dit toelichten?   

 

Antwoord 

Nee. 

De vos staat op de landelijke vrijstellingslijst en mag dus overal in Nederland bejaagd 

worden. Gedeputeerde Staten zijn bevoegd voor het afgeven van aanvullende 

ontheffingen op deze vrijstelling, bijvoorbeeld voor het schieten van de vos in de 

nacht. 

Bovendien komen piekpopulaties in de huidige omvang sporadisch voor. Daarnaast is 

het geen zekerheid dat waar piekpopulaties muizen voorkomen, zich ook vossen 

bevinden. 

                                                           
3 http://vulpesvulpes.nl/index.php/k2/artikelen/item/726-muizenexplosie-bedreigt-friesland 
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Dit geeft ons geen reden om het huidige ontheffingenbeleid voor vossen te wijzigen. 

 

5. Bent u bereid om op basis van bovenstaande informatie er bij het Rijk op aan te 

dringen om de vos van de landelijke vrijstellingslijst te halen, en kunt u dit toelichten? 

 

Antwoord 

Nee. 

Zie voor verdere beantwoording ons antwoord op vraag 4. 

 

6. Door haar taken en verantwoordelijkheden op het gebied van natuurbeheer en 

ruimtelijke ordening heeft de provincie een belangrijke rol in bewaken van het 

ecologisch evenwicht, ook buiten de aangewezen natuurgebieden. Zowel de natuur 

als de agrariër hebben hier baat bij. Bent u bereid dieren meer in relatie tot elkaar en 

hun natuurlijke omgeving te bekijken, en ook het uitvoerend beleid hierop aan te 

passen in plaats van een ad hoc soortenbenadering (met name doelend op het 

afschotbeleid)? Zo nee, waarom niet? 

 

Antwoord 

Neen. 

In een volkomen natuurlijke situatie is het geen probleem als op een bepaald moment 

een soort zeer talrijk wordt. Wij volgen deze benadering niet voor landbouwgronden 

omdat die ertoe zou leiden dat het gewas onderdeel wordt van dat natuurlijke systeem 

en voor een te groot deel als oogst verloren gaat. 

 

 

Den Haag, 17 maart 2015           

 

Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland, 
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